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Američané na východ, Rusové na západ – dodavatelé jaderného paliva pronikají 
na nové trhy 

Ukrajinský provozovatel elektráren Energoatom tento týden prodloužil smlouvu s dodavatelem paliva Westinghouse o 
dalších pět let a rozšířil ji o další blok. Sedm z patnácti ukrajinských jaderných bloků díky tomu poběží až do roku 2025 

na americké palivo. Naopak ruský výrobce TVEL chce od příštího roku v jedné z amerických jaderných elektráren 
testovat svůj prototyp paliva pro západní reaktory. 

 

Čtverec a ruský šestiúhelník. Nejviditelnější rozdíl 

mezi jaderným palivem určeným pro tlakovodní 

reaktory provozované v západní Evropě, USA, Jižní 

Koreji a Japonsku, a reaktory typu VVER typickými 

pro bývalý Východní blok. Výrobcům paliva ale jejich 

tradiční trhy již nestačí. Zatímco Westinghouse si 

úspěšně buduje výchozí pozici pro východní trhy na 

Ukrajině, ruská státní korporace TVEL míří do 

Švédska a do Spojených států. Z konkurenčního boje 

by měli profitovat především provozovatelé jaderných 

elektráren. 

Jedni na východ… 

O diverzifikaci zdrojů jaderného paliva začala 

Ukrajina usilovat již v roce 2005, kdy byly na třetí blok 

Jihoukrajinské jaderné elektrárny zavezeny první 

testovací palivové soubory. První smlouvu o 

dodávkách paliva podepsal ukrajinský státní podnik 

Energoatom s firmou Westinghouse v roce 2008, tento 

týden došlo již podruhé k jejímu prodloužení až do 

roku 2025. Postupně také narůstá počet ukrajinských 

bloků, kam americké palivo putuje. Energoatom 

provozuje celkem 13 bloků řady VVER-1000 a 2 bloky 

VVER-440 ve čtyřech lokalitách – Chmelnicky, 

Rovno, Jižní Ukrajina a Záporoží. Palivo od firmy 

Westinghouse bude dodáváno na 7 bloků řady VVER-

1000. Jak řekl generální ředitel firmy Energoatom, Jurij 

Nědažkovský, jeho společnost je jediným 

provozovatelem bloků VVER-1000, který má plně 

diverzifikované dodávky paliva. Westinghouse zároveň 

před dvěma lety rozšířil svou továrnu na výrobu paliva 

ve švédském Västerås, kde je palivo pro Ukrajinu 

kompletováno z amerických a ukrajinských 

komponent. Firma doufá, že kladné reference z 

ukrajinských bloků řady VVER-1000 jí pomohou 

proniknout i do dalších zemí, kde je monopolním 

dodavatelem právě ruský státní podnik TVEL – do 

Bulharska a do České republiky. 

Kromě „tisícovek“ ale Westinghouse láká i trh s 

palivem pro bloky řady VVER-440, kde je možné pole 

působnosti o něco širší: kromě České republiky ještě 

Slovensko, Maďarsko, či Finsko. Podílel se proto v 

letech 2015-2017 na evropském projektu ESSANUF 

(Bezpečné evropské palivo) zaměřeného právě na 

licencování alternativního paliva pro tlakovodní 

reaktory řady VVER 440. Loni v červnu pak 

Westinghouse společně s dalšími osmi partnery 

oznámil vytvoření tzv. koncepčního designu paliva, 

tedy takového, které splňuje licenční požadavky všech 

čtyř výše uvedených zemí. Nutno však podotknout, že 

tento návrh je jen oprášením dříve vyvinutého, 

provozně vyzkoušeného a krátce dodávaného designu 

britské společnosti BNFL. 

…druzí na západ 

Ani ruský TVEL, který je v současnosti výhradním 

dodavatelem paliva do obou českých jaderných 

elektráren, se nechce omezovat pouze na stávající 
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zákazníky. Vývoj čtvercového paliva pro západní 

tlakovodní reaktory zahájil v roce 2002. Jako první 

palivové soubory s příznačným názvem TVS-Kvadrat 

zavezla v rámci testování švédská elektrárna Ringhals 

v roce 2014. Momentální výsledky testování se zdají 

být nadějnými, firma TVEL by hypoteticky mohla 

dodat první komerční dávku paliva již v roce 2021.  

Ještě významnější úspěch by ruskému dodavateli 

mohla přinést dohoda s několika provozovateli 

amerických jaderných elektráren. Podle ní by měl již 

příští rok první soubor typu TVS-Kvadrat začít 

několikaletý zkušební provoz v jedné z amerických 

elektráren. TVEL již v roce 2016 uzavřel s významným 

dodavatelem paliva GNF-A strategické partnerství, 

zaměřené na spolupráci při licencování, výrobě a 

případném prodeji paliva ruské výroby v USA. 

 

Zdroj: Tisková zpráva ČNS 

V loňském roce zahájily výrobu čtyři nové jaderné reaktory, letos se očekává 

spuštění sedmnácti 

V loňském roce se k síti připojily čtyři nové jaderné bloky o celkovém výkonu 3 305 MW. Tři bloky zahájily výstavbu a 
pět jich bylo definitivně odstaveno. Letos by ve světě mělo zahájit provoz 17 nových bloků, osm z nich v Číně. 

 

Po poměrně hektickém roce 2016, kdy začalo 

vyrábět 10 nových bloků (celkový výkon přes 9 500 

MW), si odvětví udělalo krátkou oddychovou pauzu 

před dalším připojovacím náporem. Letos by totiž 

podle Světové jaderné asociace (WNA) mělo být 

zprovozněno hned 17 nových bloků (instalovaný výkon 

19 668 MW).  

Velkému zájmu se letos bude rozhodně těšit start 

čínské elektrárny Tchaj-šan (Taishan) s reaktorem typu 

EPR z dílny francouzské Arevy (Framatom). Stejný se 

totiž staví i ve finském Olkiluotu (připojení k síti 

plánováno v prosinci 2018) a dva další mají vyrůst v 

lokalitě Hinkley Point ve Velké Británii. Také reaktor 

AP1000 od společnosti Westinghouse by si měl letos 

odbýt světovou premiéru, rovněž v Číně: dva bloky 

plánuje připojit elektrárna Sanmen a dva elektrárna 

Chaj-jang (Haiyang). Pozornost si zaslouží i plánované 

spuštění rychlého sodíkem chlazeného množivého 

reaktoru PFBR v Kalpakkamu v Indii. Kromě Finska 

má Evropa horké želízko v ohni ještě v podobě 

3. bloku JE Mochovce na Slovensku.  

Do klubu jaderných zemí loni nakročila Bangladéš, 

kde byla ke konci roku zahájena výstavba JE Roopur.  

Kromě toho zahájily výstavbu rovněž elektrárna 

Kudankulam 3 v Indii a Sia-pchu (Xiapu) v Číně.  

Letopočet 2017 má v kolonce jako rok definitivního 

uzavření pět jaderných bloků: jihokorejský Kori-1 (v 

provozu od 1978), švédský Oskarshamn-1 (1972), 

německý Grundremmingen B (1976), španělská Santa 

Maria de Garoña (1971, dlouhodobě odstavena od 

2013) a japonský rychlý množivý reaktor Monju (1986, 

odstaven od 1995). Celkově se jedná o výkon 3 025 

MW, čistý přírůstek jádra tedy loni činil 280 MW. 

 

 

 

Zdroj: Tisková zpráva ČNS 
 

 

D-D generátor neutronů na reaktoru VR-1 

Elektřinu, která by českým domácnostem vystačila na téměř 12 měsíců, vyrobila od začátku letošního roku Jaderná 
elektrárna Temelín. Bezpečný a plynulý provoz a s předstihem zvládnutá odstávka znamenají, že jihočeská elektrárna 
překonala roční výrobní rekord. Dosud nejvíce elektřiny Temelín vyrobil v roce 2012, konkrétně 15,3 miliónů MWh. 

http://eventera.eu/events/nusim-2017/ 

 

Generátor neutronů je zařízení, které produkuje 

neutrony na základě reakce urychlených iontů s 

vhodným terčem. Jedním z nejrozšířenějších typů jsou 

generátory využívající fúzní reakci izotopů vodíku (D-

D, D-T resp. T-T). Generátory neutronů mají široké 

uplatnění nejen v oblasti vzdělávání a výzkumu, ale i v 

Přehled plánovaných připojení v roce 2018 

Země  Elektrárna Typ  
Výkon 
MWe 

Rusko Leningrad II-1 VVER-1200 1170 

Rusko Rostov 4 VVER-1000 1100 

Slovensko Mochovce 3 VVER-440 471 

Finsko Olkiluoto 3 EPR 1720 

Jižní Korea Shin-Hanul 1 APR1400 1400 

Jižní Korea Shin-Kori 4 APR1400 1400 

Spojené 
arabské emiráty 

Barakah 1 APR1400 1400 

Spojené 
arabské emiráty 

Barakah 2 APR1400 1400 

Čína Tchian-wan 3 VVER-1000 1060 

Čína Sanmen 1 AP1000 1250 

Čína Sanmen 2 AP1000 1250 

Čína Chaj-jang 1 AP1000 1250 

Čína Chaj-jang 2 AP1000 1250 

Čína Jang-ťiang 5 ACPR-1000 1087 

Čína Tchai-šan 2 EPR 1750 

Čína Š'-tao-wan HTR-PM 210 

Indie 
Kalpakkam 
PFBR 

FBR 500  

 



 

  3 
 
 

 

 

řadě průmyslových aplikací. Takovéto zařízení bylo 

pořízeno v nedávné době také na pracoviště reaktoru 

VR-1. Neutronový generátor P 385 představuje 

přenosné, kompaktní a snadno ovladatelné zařízení 

určené pro laboratorní nebo terénní neutronové 

aplikace. Neutrony jsou generovány na základě fúzní 

reakce deuteron-deuteron, při níž vznikají neutrony s 

energií 2,4 MeV. Generátor může být provozován v 

kontinuálním režimu i v pulzním režimu v rozsahu 

frekvencí od 250 Hz do 20 kHz a může produkovat až 

hodnot proudu a napětí. 

V současné době byly provedeny testy ověřující 

předpokládané provozní parametry zařízení a testy pro 

vytvoření metodiky k ověřování jeho provozní stálosti. 

Dále byl testován provoz generátoru ve spojení s 

reaktorem VR-1, přičemž byla ověřována odezva 

podkritického reaktoru na různé provozní stavy 

generátoru. Získaná data byla dále využita pro ověření 

výpočetního modelu generátoru. 

Hlavním cílem pořízení generátoru na pracoviště 

reaktoru VR-1 je rozšíření spektra experimentálních 

úloh na tomto výukovém zařízení, zejména o metody 

pro stanovení reaktivity či kinetických parametrů 

reaktoru a o studium chování jaderného reaktoru s 

vnějším zdrojem neutronů. Předpokládá se jeho využití 

i ve formě samostatného zdroje neutronů pro 

výzkumné účely, např. pro studium transportu 

neutronů, pro testování a vývoj neutronových 

detekčních systémů či pro studium metod detekce a 

identifikace materiálů neutronovým zářením. 

 

Zdroj: Jan RATAJ, KJR FJFI ČVUT 

  

 

Aprílové setkání Mladé generace ČNS v roce 2017 

V rámci každoročně konaného „Aprílového setkání“ Mladé generace České nukleární společnosti jsme se 
letos naplánovali návštěvu elektrárny Krško ve Slovinsku, výzkumného reaktoru Triga Mark II u Lublaně, hlavního 

města Slovinska, elektrárny Pakš v Maďarsku a Republikového úložiště RAO v Mochovcích na Slovensku. 

Naše první návštěva zahrnovala jadernou elektrárnu 

Krško, jež se nachází ve Slovinku a je vlastněna z 

poloviny Slovinskem a z druhé poloviny Chorvatskem. 

Jedná se o v Evropě nejvýchodněji situovanou 

elektrárnu firmy Westinghouse s jedním blokem PWR. 

Kolem elektrárny se k našemu překvapení pěstují 

ovocné stromy, jejichž plody se rozváží po Slovinsku. 

Na elektrárně nás přivítal předseda slovinské Mladé 

generace Hrvoje Grganić a představil nám elektrárnu, 

která prošla řadou modifikací a i nadále jimi prochází. 

Takto se například v areálu vybuduje suchý mezisklad 

použitého jaderného paliva. V současné době se totiž 

veškeré ozářené palivo skladuje v bazénech umístěných 

mimo kontejnment. Zde můžeme vidět zřetelný rozdíl 

mezi technologií PWR a VVER, na kterou jsme zvyklí u 

nás. U PWR bloku vede skrze stěnu kontejnmentu 

koridor, jímž se transportuje ozářený palivový soubor 

do bazénů nacházejících se v tzv. „fuel buildingu“. 

Bazény s palivem se na Kršku pomalu, ale jistě plní a 

proto je nutné postavit suchý mezisklad. Překvapilo 

mne, jak „maličká“ elektrárna je. Vskutku velmi 

kompaktní.  V budoucnosti zde možná vyroste další 

jaderný zdroj, o němž Slovinsko uvažuje.  

Po návštěvě Krška, kde jsme viděli kousek areálu, 

strojovnu s turbínou Westinghouse s turbogenerátorem 

Siemens i blokovou dozornu, jsme se přemístili na 

výzkumný reaktor Triga Mark II provozovaný 

institutem Jožefa Stefana v Lublani. Zde nás provedl 

Anže Jazbec. Triga je americký reaktor s americkým 

palivem, které se přestalo vyrábět, když licenci na toto 

palivo koupila Areva. Avšak dle informací od Anžeho 

by Areva měla výrobu paliva obnovit. Reaktor nemá 

 Komponenty generátoru neutronů P385 (řídicí jednotka, urychlovací trubice, 

výstražná lampa a nezávislé bezpečnostní tlačítko). (Zdroj:KJR FJFI ČVUT) 
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velkou spotřebu paliva. Oproti např. našemu reaktoru 

LVR-15 se zde palivo nevyměňuje, ale pouze se 

doplňují čerstvé soubory. Ty ozářené zůstávají v zóně. 

V současnosti jich tam mají kolem třiceti. Reaktor je 

provozován v pulzním režimu pro převážně výzkumné 

potřeby. V pulzním režimu je okamžitý výkon až 1 GW 

(pro srovnání Temelínský reaktor má výkon 3,175 GW), 

ale tento okamžik trvá velmi krátce (několik 

milisekund). Během naší návštěvy byl reaktor 

odstavený, ale krásné Čerenkovovo záření jsme mohli 

shlédnout na youtube.com, kde má JSI svůj kanál. 

Záblesk „Čerenkova“ je impozantní. Zajímavostí je, že 

budova reaktoru vypadá poněkud „podezřele“, její 

architekt se totiž nechal inspirovat tvarem atomového 

hřibu. Bezpečný a spolehlivý provoz zařízení však jasně 

říká, že tvaru houby se týká pouze budova.  

Dále nás čekala elektrárna Pakš v Maďarsku. Jedná 

se o čtyři bloky VVER-440 jako např. v Dukovanech. Z 

elektrárny jsme viděli reaktorovou halu (pouze zpoza 

skla, z návštěvnického koridoru – podobný koridor je 

např. na elektrárně Oskarshamn ve Švédsku s varným 

reaktorem, kde jsme byli v rámci Apríla v roce 2015) 

strojovnu i blokovou dozornu. Co jsme si však užili 

mnohem více, bylo výcvikové centrum v areálu 

elektrárny. Toto centrum funguje již 20 let a najdeme 

zde komponenty VVER-440 z elektráren Greifswald v 

Německu a Zarnowiec v Polsku. Centrum považuji za 

výjimečné zařízení umožňující výcvik personálu, 

testování nových metod pro údržbu a kontroly 

komponent jaderné elektrárny a v neposlední řadě také 

pro vzdělávání studentů, výzkumných pracovníků i 

široké veřejnosti.  

Je rozděleno na několik sekcí věnovaných 

primárnímu okruhu, parogenerátoru, potrubí a svarům, 

armaturám a umožňuje výcvik také v oblasti metodiky 

ZAVCIP (tj. zamezení vniku cizího předmětu do 

otevřené technologie, také FME = foreign material 

exclusion) a radiační ochrany, včetně nácviku práce v 

sanitárním uzlu. Zde se cvičí personál provozovatele 

elektrárny Pakš i pracovníci dodavatelských firem.  

Zařízení je perfektním místem pro praktickou výuku 

studentů, neboť dává možnost vidět teorii v praxi. I já 

bych to na svých studiích velmi ocenila, protože vidět 

části elektrárny naživo a mít možnost se s nimi detailně 

seznámit, to studentovi v paměti zůstane. A nejenom 

studentovi, prolézali jsme komponentami jako děti 

průlezkami. Ještě že jsme měli na sobě pláště, neboť 

někteří z nás ten průzkum komponent vzali velmi 

důkladně. Avšak nikdo se nikde „nešprajcnul“ (a to ani 

v úzkých průlezech do parogenerátoru) ani nezranil. 

Nikdo neutrpěl psychickou újmu. Leda bychom počítali 

smutek z toho, že musíme odjet a pokračovat dále.  

Do centra dále dojíždějí specialisté pracující na 

vývoji nových metod určených pro údržbu komponent a 

nedestruktivní testování. Zařízení nabízí široké portfolio 

různých potrubí, svarů, armatur a dalších komponent 

nacházejících se v jaderné elektrárně, včetně lopatek 

turbíny. Jednotlivé sekce jsou pak vybaveny školicími 

místy s projektory, kde je možné provádět i teoretické 

přípravy před praktickou zkouškou.  

Aprílové setkání jsme zakončili na Slovensku, 

blízko elektrárny Mochovce, kde se nachází 

Republikové úložisko RAO. Na tomto místě se ukládají 

sudy s nízkoaktivním radioaktivním odpadem z 

jaderných elektráren i odpad z nemocnic či výzkumných 

zařízení a škol. Sudy s odpadem jsou postupně skládány 

do železobetonových boxů. Ty tvoří dvojřady zakryté 

budovou. Každý box pojme 90 kontejnerů s odpadem. V 

areálu se nachází také sklad zadržených radioaktivních 

materiálů např. z oceláren či spaloven komunálního 

odpadu.  

Letošní Aprílové setkání bylo opět výjimečné, za 

což děkujeme organizátorům Jitce Vojáčkové a Ondrovi 

Zlámalovi, našim průvodcům na navštívených 

jaderných zařízeních a děkujeme také České nukleární 

společnosti za podporu naší cesty. 

 

Zdroj: Martina Malá, CYG 

 

 

Účastníci aprílového setkání před JE Krško. (Zdroj: Martina Malá, CYG) 
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ENYGF 2017 

Evropské Jaderné Fórum Mladé Generace (European Nuclear Young Generation Forum 2017, ENYGF2017) se 

letos konalo v krásném městě Manchester ve Velké Británii. Velká část účastníků se sešla již v neděli večer na 

uvítací večeři; zahajovací ceremoniál následoval druhý den, v pondělí ráno. 

 Hlavní témata letošního ENYGF se vztahovala k 

inovacím a budoucnosti jaderné energetiky. Část 

prezentací mladých odborníků se zaměřovala na využití 

jaderné energetiky jako nízkouhlíkového zdroje, část se 

věnovala budoucnosti malých modulárních reaktoru SMR 

a část fúzní energetice. Úterý bylo věnováno prezentacím 

prací mladých odborníků jak v plenárních, tak v 

posterových sekcích. Byla diskutována různá odborná 

témata a každý si tak mohl najít to, co ho nejvíce zajímá.  

Středa byla věnována odborným exkurzím a to pro 

mne byl jeden z nejlepších momentů celého ENYGF: 

účastnila jsem se exkurze na JE Heysham. Ta se skládá ze 

dvou HVB, Heysham 1 a Heysham 2; oba jsou to AGR 

(Advanced Gas-cooled Reactors), pokročilé plynem 

chlazené reaktory. Jejich technické provedení se 

kompletně liší od toho, co jsem měla možnost spatřit kdy 

dříve a tak bylo velmi vzrušující mít možnost se jít 

podívat do vyhlídkové chodby nad reaktorem, blokovou 

dozornou a turbínovou halou. Po prezentaci a diskuzi se 

zaměstnanci JE Heysham byly všechny naše dotazy 

zodpovězeny. Bylo tak pro mne velmi zajímavé podívat 

se na jiný typ jaderné elektrárny než s běžným 

tlakovodním reaktorem; bezpečnostní prvky jsou zde 

zcela odlišní než na tlakovodních elektrárnách.  

Fórum také nabídlo možnost účastnit se různých 

workshopů; ty zahrnovaly témata o vzdělání, výzkumu a 

vztazích s veřejností. Po účasti na workshopu Inspiring 

Bright Futures (Inspirujeme Světlé Zítřky) jsem získala 

nový náhled na výchovu dětí ve znalostech o jaderné 

energetice: při práci ve dvou skupinách jsme se snažili 

zlepšit přístup k vysvětlení klíčových pojmů typu fúze, 

štěpení či radiace dětem skrze hry a interaktivní 

přednášky. Nebylo to tak těžké, jak se ze začátku zdálo a 

tato činnost je důležitá pro udržení jaderné energetiky 

jako části energetického mixu.  

Fórum bylo zakončeno rozlučkovou večeří ve čtvrtek 

večer a já bych ráda poděkovala organizátorům za pět 

velmi hezkých dní, plných networkingu, jaderné 

energetiky a velmi zajímavých společenských aktivit. 

 

 

Zdroj: Jitka Vojáčková, CYG

Aj ja som radioaktívny a som v Pohodě 

… aneb jak Mladá generácia SNUS (Slovenská nukleárná spoločnosť) rozšiřuje horizont chápání (nejen) 
jaderné energetiky na nejnavštěvovanějším multikulturním open-air festivalu na Slovensku. 

Již několik let nazpět, během jednoho z mnohých 

Mikulášských setkání Mladé generace ČNS, jsem byl 

pozván na stánek SNUS, který již 7 let připravují na 

festivale POHODA na letišti v Trenčíně. Po mnoha letech 

„přemlouvání“, již jako emeritní člen Mladé generace 

ČNS, ale stále jako aktivní člen ČNS, se mi konečně 

naskytla možnost a v tak exponovaném termínu, jako 

bezesporu začátek července je, se uvolnit, jejich pozvání 

přijmout a společně s nimi prožít nádherných pár dnů. 

Ihned po příchodu do stánku SNUS jsem byl i já 

zapojen do jejich programu a nevědě co to znamená, byl 

jsem jako „zahraniční stážista“ zařazen do seznamu 

služeb. I přes to, že se letos účastnilo 26 členů Mladé 

generace SNUS, zbyly i na mne dvě tříhodinové služby. 

Letošní téma stánku bylo zaměřeno na záření v nás. 

Hlavní atrakce celého stánku, jak se dá již z názvu tušit, 

bylo měření radioaktivity osob. Za toto měření obdržel 

každý z návštěvníků stánku tištěný certifikát za odvahu 

při měření radioaktivity a luxusní sluneční brýle s 

nápisem „SOM RADIOAKTIVNÝ“. 

Všichni změření měli v sobotu v podvečer možnost 

vyhrát hlavní cenu, kterou byl airwheel. Nutno uznat, že 

cíl této „atrakce“ se zdařil. Měření radioaktivity přilákalo 

přes tisíc lidí. Jedno měření trvalo 30s, tak si představte, 

kolik to zabralo času. 

Další z připravených soutěží byl vědomostní kvíz. Ten 

se sestával ze tří záludných otázek, na které však pozorný 

návštěvník stánku bez problému odpověděl. Samozřejmě 

jak už to tak bývá, našli se i takoví, co udělali chybu. 

Našli se ale i případy, kdy příchozí správné odpovědi jak 

se říká „vysypal z rukávu“. 

Pro zpestření během čekání na měření radioaktivity 

nebo po něm se také mohli návštěvníci stánku účastnit 

soutěže o nejzdařilejší fotku v tzv. TYVEK obleku, 

zaslanou na Instagram SNUS, nebo si ve virtuální realitě 

prohlédnout útroby jaderné elektrárny Mochovce. 

Celé tři dny se stánkem SNUS nesla výborná přátelská 

atmosféra, nejen mezi členy SNUS, ale také mezi 

návštěvníky stánku, což jistě neméně povzbuzuje mladou 

generaci SNUS v tom, aby měli chuť a zájem toto opět 

zopakovat v roce 2018 a letech následujících.  

Úspěch stánku SNUS může být pro Mladou generaci 

ČNS podnět, zda-li něco podobného nevymyslet i u nás. 

Velmi bych chtěl poděkovat členům Mladé generácie 

SNUS za to, že jsem se mohl aktivně zúčastnit toho, o 

čem mi dlouhá léta povídali a jsem jim za toto ze srdce 

vděčný. 

Držím jim palce do dalších let a již nyní se těším na 

další návštěvu POHODY, třeba již v roce 2018. 

 

Zdroj: Lukáš Nesvadba, ČNS  
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17. Mikulášské setkání 

Již po sedmnácté proběhlo v prosinci Mikulášské setkání Mladé generace České nukleární společnost. 

Na tomto setkání se pravidelně setkávají mladí 

jaderní odborníci z univerzit, výzkumných center, 

jaderného průmyslu a zaměstnanci jaderných 

elektráren, ale i ze státní správy. Velká část účastníků 

zde prezentuje vlastní práci a výsledky svého 

výzkumu, ale jsou zde prezentovány i zajímavé a 

významné pokroky z oblasti jaderné energetiky a 

výzkumu. 

Letošní ročník zahájili odbornou přednáškou 

zástupci Jaderných veteránů - František Siegel a 

Dalibor Matějů. Ve svém příspěvku nás seznámili 

účastníky setkání s problematikou systémů řízení 

procesů v jaderných elektrárnách. Odborná přednáška 

se skládala převážně z praktických zkušeností z 

provozu jaderných elektráren a nastínění možného 

vývoje elektronických systémů řízení procesů. 

Zbytek dne se nesl v duchu prezentací prací 

mladých odborníků zabývající se např. dlouhodobou 

bezpečností hlubinného uložiště, vlivem karbidu 

křemíku na provozní parametry paliva či optimalizací 

paliva s vyhořívajícím absorbátorem pro reaktor EPR. 

První den Mikulášského setkání byl jako každý rok 

zakončen návštěvou vánočních trhů a pokračující 

neformální diskuzí nad pivem. Druhý den 

Mikulášského setkání byl, již tradičně, zahájen 

předáním cen a prezentací oceněných diplomových a 

bakalářských prací s jadernou tématikou. V posledních 

letech jsou pravidelně na Mikulášském setkání oceněny 

práce spjaté s radioterapií, a ani letošní ročník nebyl 

výjimkou. Nejlepší bakalářskou prací byla vyhlášena 

práce Ondřeje Kořistky na téma „Vliv CT artefaktů na 

dávkovou distribuci při plánování radioterapie“ z FJFI 

ČVUT. Mezi diplomovými pracemi byla nejlépe 

oceněna práce Lukáše Kaňky z Univerzity Obrany na 

téma „Charakteristika extrakčně-separačních vlastností 

pevného extrahentu DIPHONIX v závislosti na 

fyzikálních podmínkách“. Na prezentace oceněných 

navázali další hosti setkání, kteří za námi přijeli ze 

Spojeného ústavu jaderného výzkumu v Dubně, v 

Rusku. Mitrofanov Semen Vyacheslavovich a Skuratov 

Vladimir Alexeevich pracují v laboratoři jaderných 

reakcí a během prezentace nás seznámili jak se svým 

výzkumem, tak hovořili i o spolupráci s Českou 

republikou a nabídli posluchačům stáže v jejich 

laboratoři. Druhá část dne byla věnována dalším 

prezentacím účastníků Mikulášského setkání, které se 

věnovaly problematice seizmické odolnosti jaderných 

elektráren, metodě měření deformace ozářených 

palivových souborů pomocí ultrazvuku či výměníků s 

roztavenými solemi. 

Mikulášské setkání bylo uzavřeno velice zajímavou 

páteční návštěvou společnosti VF v Černé Hoře, kde 

nám byl představen rozsáhlý sortiment zařízení 

radiační kontroly, s kterým se běžně můžeme nejen 

setkat na jaderných elektrárnách, ale například i ve 

zdravotnictví. Navštívili jsme laboratoř ionizujícího 

záření a výrobní linku, kde jsme mohli spatřit, jak se 

například po jednotlivých částech montuje monitor 

kontaminace rukou a nohou či monitor kontaminace 

osob. 

Zdroj: Mladá generace ČNS

Konference SMR 2018: Český malý jaderný reaktor žádá o patent 

Čeští vědci vyvíjí malý jaderný reaktor a využívají při tom unikátních zkušeností s roztavenými solemi. Projekt 
Energy Well se od loňského roku posunul a nyní žádá o patent. To padlo 15. února na konferenci Malé jaderné 

reaktory na půdě Fakulty jaderné a fyzikálně inženýrské ČVUT. 

I čtvrtý ročník tradiční konference Malé jaderné 

reaktory, která rozebírá aktuální vývoj projektů malých 

reaktorů ve světě i v Česku, naplnil největší přednáškový 

sál v budově FJFI na Starém Městě v Praze. Akci pořádá 

agentura EventEra ve spolupráci s ÚJV Řež a FJFI pod 

záštitou Ministerstva průmyslu a obchodu ČR 

Stalo se již tradicí, že Martin Ruščák, ředitel Centra 

výzkumu Řež, představuje nové informace o českém 

projektu malého jaderného reaktoru Energy Well. 

Vychází ze zkušeností s výzkumem pro solné reaktory, 

které má Česko jako jedna z mála zemí na světě – 

výzkum zde probíhá ve spolupráci s americkým 

ministerstvem energetiky již přes deset let. Potenciál 

tohoto projektu dokreslují i mladí vědci David 

Harutyunyan a Josef Pilát, kteří se na výzkumu podílejí a 

kteří představili základní technické parametry reaktoru. 

Půjde o reaktor s tepelným výkonem 20 MW 

(elektrický 7 až 8,4 MW) chlazený roztavenou solí FliBe. 

To umožňuje dosahovat pracovních teplot až 700 °C a 

velmi vysokého využití uranu. Svým výkonem a celkovou 

koncepcí je reaktor určen pro odlehlé oblasti s malou sítí 

spotřebitelů. 

V současnosti projekt žádá o patent a v Řeži pracuje 

vědecký tým, který provádí materiálové a 

termohydraulické experimenty na solné smyčce a 

experimentální ozařování solí v reaktoru LR-0. Probíhá 

rovněž studie proveditelnosti, hodnocení vyrobitelnosti 

jednotlivých komponent ve spolupráci s průmyslem a 

vývoj koncepce zabezpečení. Podstatná část financování 

pro další fázi projektu byla zajištěna. V samotném závěru 

Ruščákova vystoupení byl představen model 

demonstračního reaktoru Energy Well. 

Vývoj ve světě 

Mezi projekty malých reaktorů vnesl nový vítr Alain 

Woods z britské společnosti Rolls Royce. „Náš projekt 

stavíme na ekonomice. Již během přípravy projektu 

přihlížíme k možnostem výroby, velikosti provozních 

nákladů a našim zkušenostem se spouštěním nových 

bloků a jejich vyřazováním z provozu. Čím se odlišujeme 

od jiných firem, je to, že tento přístup používáme pro 

celou elektrárnu. Jaderný průmysl často mluví jen o 
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samotném reaktoru. To se ale bavíme jen o zhruba 20 až 

25 procentech z ceny celé elektrárny,“ vysvětluje Woods. 

„Uplatňujeme princip modularizace, který opět 

začleňujeme do celé elektrárny včetně třeba stavebních 

konstrukcí. Projekt vyvíjíme tak, aby byl skutečně 

typizovaný a komunikujeme s průmyslem, včetně 

stavebních firem, aby byly všechny komponenty 

vyrobitelné. Pomáhá nám v tom i velmi malá zastavěná 

plocha. Díky ní můžeme celou elektrárnu umístit na 

seizmicky izolovanou podložku, takže nemusíme 

jednotlivé moduly nijak významně upravovat pro 

konkrétní lokalitu a dosáhneme mnohem vyšší míry 

typizace a s tím spojených úspor,“ uvádí Woods. 

Jde o tlakovodní reaktor o elektrickém výkonu 400-

450 MW, takže bychom jej mohli řadit spíše mezi 

reaktory středního výkonu. Jeho konstrukce co nejvíce 

využívá zkušenosti ze stávajících reaktorů, jak z pohledu 

použitých materiálů, výrobních postupů, konstrukce 

paliva, tak provozu. 

Americké projekty malých jaderných reaktorů 

představil Ondřej Chvala působící na University of 

Tennessee. Uvedl, že se od posledních prezidentských 

voleb změnilo několik věcí: Spojené státy se soustředí na 

domácí výrobu a stabilní zdroje, což může domácí vývoj 

výrazně urychlit. Dokládá to i to, že prezident Donald 

Trump navrhuje, aby byl pro tuto oblast navýšen rozpočet 

pro rok 2019. Zmínka padla o tlakovodním reaktoru 

NuScale a solném reaktoru IMSR-400, který je určen k 

řešení otázky použitého jaderného paliva a radioaktivních 

odpadů. 

Za Rusatom Overseas vystoupil Nikita Rtišev, který se 

zaměřil na tlakovodní reaktor RITM-200, vysokoteplotní 

reaktor RDE a rychlý reaktor SVBR-100. První zmíněný 

typ vychází z dlouholetých zkušeností s reaktory pro 

jaderné ponorky a ledoborce. Jeho předchůdci KLT-40S 

jsou nainstalovány na plovoucí jaderné elektrárně 

Akademik Lomonosov, která v současnosti podstupuje 

první testy, a již proběhla montáž reaktorů RITM-200 na 

dva jaderné ledoborce. Reaktor RDE navazuje na projekty 

ruských plynem chlazených reaktorů vyvíjené od 60. let 

min. stol. a je určen pro Indonésii. Výstavba reaktoru 

SVBR-100 se připravuje v ruském Dimitrovgradu. 

Michail Čudakov z Mezinárodní agentury pro 

atomovou energii (MAAE) představil mnohem širší 

pohled na jadernou energetiku. Řekl, že pokud mají být 

splněny cíle pařížské klimatické dohody COP21 musí 

podíl jaderné energetiky na světové výrobě elektřiny 

vzrůst ze současných 11 % na 25 %. To znamená spouštět 

10 bloků ročně a od roku 2030 navýšit tento počet 

dokonce na 30. Dnes se postupně blížíme k té 10blokové 

hranici. Dále řekl, že MAAE pořádá fórum regulačních 

úřadů, které se zabývají malými reaktory, vytvořila 

pracovní skupiny a koordinuje výzkumné aktivity. 

Český průmysl 

Z českých firem vystoupila společnost ZAT, která 

vyvíjí a dodává řídicí systémy pro jaderné a klasické 

elektrárny a pro obecný průmysl. K potenciálu malých 

reaktorů pro český průmysl uvádí Jan Jaňour, vedoucí 

vývoje aplikací ve společnosti ZAT: „Protože jsme 

soukromá firma, zaměřujeme se hlavně na byznys. 

Děláme i výzkum v rámci různých grantů, ale tím 

nejzásadnějším pro nás zůstává obchod. 

V oblasti malých reaktorů vnímáme velkou neurčitost 

ohledně technologie. Po světě je mnoho projektů a na 

základě konkrétního technického řešení je potřeba 

vyvinout např. konkrétní vyhodnocování čidel a řízení 

aktuátorů. Ke zpracování údajů z čidel a řešení řídících 

algoritmů můžeme použít obecnou část našeho systému, z 

nějž poskládáme potřebné funkce, ale musíme vědět, co 

po nás zákazník požaduje. Například u projektu Energy 

Well připravovaného v Řeži by bylo možno 

spolupracovat na vývoji jednotlivých částí řídícího 

systému, protože výzkumníci z Řeže mají jasnou 

představu a ZAT má know-how pro řízení primární i 

sekundární části. Samozřejmě je řada věcí nejasných, a 

není to pouze otázka ZATu, ale pro celé konsorcium 

firem. Nicméně ZAT je připraven se na vývoji podílet.“ 

 

 

Zdroj: Essential Communication

 

Měření účinných průřezů na reaktoru LR-0 

V současné době probíhá na IAEA nové hodnocení účinných průřezů neutronových reakcí s vysokým prahem 
reakce. Zejména se jedná o (n,2n) reakce na vybraných materiálech z International Reactor Dosimetry Fission 

Fusion Files (IRDFF), například 55Mn, 23Na, 75As. Vzhledem k tomu, že se jedná o materiály používané či 
použitelné pro stanovování hustoty toku neutronů za tlakovou nádobou reaktoru, kde je tvar neutronového 
spektra odvozený od štěpného spektra neutronů, je ze strany IAEA velký zájem o experimentálně stanovené 

účinné průřezy středované přes spektrum 235U. Na LR-0 proběhlo v r. 2016 měření účinného průřezu 75As. 

Reaktor LR-0  

Dobře popsané pole neutronů, jehož energetická 

distribuce odpovídá štěpnému spektru 235U lze 

dosáhnout jen ve speciálních sestavách. Avšak vzhledem 

k tomu, že v této problematice se měří reakce s vysokým 

energetickým prahem, docela stačí, aby štěpnému spektru 

235U odpovídala až ta energetická oblast, jenž se podílí 

na sledované reakci; v tomto případě oblast nad 10 MeV. 

Toto už je dosažitelné i s vhodným jaderným reaktorem. 

V něm použitá ozařovací pozice však musí být dobře 

popsána, a to nejen co se týče tvaru spektra a rozložení 

hustoty toku neutronů v této oblasti, ale také musí být 

popsána i samotná aktivní zóna reaktoru a to s ohledem na 

kritičnost a rozložení výkonu. Všechny tyto požadavky 

jsou naplněny v případě použití speciální aktivní zóny 

sestavené v reaktoru LR-0. V dřívějších experimentech se 

ověřily parametry této aktivní zóny jak s ohledem na 

koeficient násobení, tak na distribuci výkonu; dokonce 

proběhlo i přímé měření neutronových spekter v samotné 

ozařovací pozici v energetické oblasti 0.1 – 14 MeV. 
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Všechny uvedené experimenty ukazují na velmi dobrý 

soulad experimentu s výpočtem. I z toho důvodu je 

aktuální česko-americký výzkum v oblasti neutroniky 

MSR/FHR  realizován v tomto typu aktivní zóny. 

 

Měření 

Účinný průřez středovaný spektrem byl stanoven 

podělením změřené reakční rychlosti reakce 

75As(n,2n)74As hustotou toku neutronů. Hustota toku 

neutronů byla odvozena z reakční rychlosti vhodných 

monitorů toku neutronů (na LR-0 používáme reakce 

197Au(n,g) a 58Ni(n,p). Reakční rychlosti byly 

stanovenys pomocí gama spektroskopie. Měření gama 

aktivity ozářeného arsenu a monitorů proběhlo na dobře 

popsaném polovodičovém HPGe detektoru. Vzhledem k 

tomu, že je arsen toxický byl ve formě As2O3 zapouzdřen 

v hliníkové kapsli. 

 

 

 

Výsledky 

Experimentální účinný průřez středovaný ve spektru 

nad 10 MeV vyšel 228 ± 11 mb. S ohledem na soulad 

mezi tvarem štěpného spektra 235U a spektra v LR-0 byl 

vyčíslen účinný průřez středovaný přes spektrum 235U na 

0,318 ± 0,016 mb. Tato hodnota je ve velmi dobrém 

souladu jak s předchozími výsledky v IAEA IRDFF a to 

0,311 ± 0,023 mb a 0,304 ± 0,036 mb tak i s výpočtem, 

jež pro ENDF/B-VII.1 středovaný ve spektru nad 10 MeV 

vychází 227,6 mb. Současná hodnota má však nižší 

nejistotu, čímž je vhodnější pro nová hodnocení. Závěrem 

lze říci, že změření účinného průřezu 75As (n, 2n)74As, 

prokazuje spolehlivost zařízení jak LR-0, tak i laboratoře 

pro měření těchto jaderných parametrů. V budoucnu se 

plánuje i měření dalších účinných průřezů například 

reakce 55Mn(n,2n)54Mn, která se přímo používá k 

monitorování fluence neutronů za tlakovou nádobou 

reaktoru v jaderných elektrárnách. 

 

Zdroj: Michal Košťál 

 

TEPCO se spojuje s partnery kvůli výstavbě JE Higašidori 

Japonská společnost TEPCO a další energetické společnosti mají v úmyslu na jaře zahájit obchodní jednání o 
spolupráci při výstavbě jaderné elektrárny Higašidori v prefektuře Aomori na severovýchodě Japonska. Uvádí to 

s odvoláním na zdroje obeznámené se situací deník Japan Times  

Plán má za cíl dokončit výstavbu elektrárny 

Higašidori, která byla pozastavena po zemětřesení a vlně 

cunami z března 2011. Podle zdrojů deníku se do projektu 

plánují zapojit společnosti Tohoku Electric Power Co., 

Chubu Electric Power Co. a Japan Atomic Power Co. 

Společnost Kansai Electric Power Co. zvažuje 

zapojení do jednání, aby mohla vstupovat do diskuze o 

rolích jednotlivých společností a nákladech, uvádí zdroje 

deníku. 

Očekává se, že vláda, která ovládá většinový podíl ve 

společnosti TEPCO, tento krok podpoří. 

Výstavbu rozestavěného jaderné elektrárny Higašidori 

začala společnost TEPCO v lednu 2011. Představitelé 

společnosti věří, že budou mít strukturu společného 

podniku s dalšími energetickými firmami hotovou ve 

fiskálním roce 2020. 

Společnost TEPCO nyní nese náklady na kompenzace 

a likvidaci následků fukušimské havárie. Snaží se o 

vnitřní změny a narovnání svých plánů v jaderné 

energetice. Další energetické společnosti vyzvala k účasti 

v projektu Higašidori koncem loňského roku. 

Ostatní energetické společnosti z projektu budou těžit 

díky sdílení know-how a zdrojů v období, kdy jsou jejich 

zisky výrazně snížené kvůli zastavení většiny japonských 

jaderných elektráren po fukušimské havárii. 

 

Zdroj: Radek Svoboda 

Česká nukleární společnost 
 

 

 
Speciální zóna v reaktoru LR-0 pohled nalevo, schéma napravo (Zdroj: 

Michal Košťál) 

Jednotlivé složky neutronů ve speciální aktivní zóněi (Zdroj: Michal 

Košťál) 
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Japonské reaktory se vracejí do provozu – do konce roku jich bude deset 

Sedm let po havárii v japonské jaderné elektrárně Fukušima dodává sedm bloků opět elektřinu do sítě. Zatím 
poslední z nich – Genkai 3 – obnovil provoz minulý týden. Do konce letošního roku by počet znovu připojených 

japonských bloků měl stoupnout na deset. Pokud by se podařilo výrazně urychlit složitý povolovací proces, 
mohlo by jich být až sedmnáct. 

Kromě Genkai 3 již elektřinu vyrábějí i bloky Ohi 3, 

Sendai 1 a 2, Ikata 3 a Takahama 3 a 4. Do konce 

letošního roku by se podle odhadů Japonského institutu 

pro energetickou ekonomiku (IEEJ) mohly k síti připojit 

nejméně další tři jednotky. Odhad vychází ze stávajícího 

tempa schvalování obnovení provozu, které má od roku 

2012 na starost nový japonský úřad dozoru nad jadernou 

bezpečností NRA. Pokud by se podařilo proces výrazně 

urychlit, dalo by se stihnout připojení až 17 bloků, což by 

odpovídalo až 7 % spotřeby elektřiny. Japonsko musí v 

současnosti přes 90 % svých energetických potřeb 

pokrývat dovozem ze zahraničí, což představuje 

obrovskou zátěž.  

Provozovatelé, kteří usilují o znovu-připojení svých 

jaderných elektráren k síti, musejí bloky podrobit 

náročným zátěžovým zkouškám (tzv. stress testy). 

Případné nedostatky v oblasti jejich bezpečnosti při 

událostech způsobených extrémními přírodními vlivy 

musí odstranit v rámci modernizačních opatření, která 

opět schvaluje NRA. Proces rovněž zdržují žaloby 

protijaderných hnutí. Konkrétně u Genkai 3 aktivisté 

například zpochybňovali obnovení provozu kvůli 130 km 

vzdálené sopce Aso. Oblastní soud prefektury Saga ale 

žalobu zamítl s odůvodněním, že do deseti kilometrů pod 

povrchem sopky není prokázána přítomnost žádné lávy, 

takže riziko vyvolání vážných nehod v elektrárně je 

naprosto minimální.  

Japonsko využívalo jadernou energii od 60. let 

minulého století, v roce 2011 bylo v zemi v provozu 

celkem 54 reaktorů, které dodávaly třetinu elektrické 

energie. V důsledku odstavení všech reaktorů stouply 

ceny elektřiny pro domácnosti v letech 2011-2015  téměř 

o 20 %. Zároveň se prudce zvýšily emise CO2. Současná 

vláda proto připojování pečlivě prověřených reaktorů 

podporuje. Před třemi lety představila novou energetickou 

koncepci země, podle níž by do roku 2030 měly jaderné 

elektrárny dodávat 20-22 % elektřiny, tedy zhruba stejně 

jako obnovitelné zdroje. Takové množství odpovídá 

zhruba 30 znovu připojeným reaktorům. Celkem je v 

Japonsku 43 provozuschopných reaktorů. 

 

Zdroj: Radek Svoboda 

Česká nukleární společnost

 

 

Evropský jaderný výzkum se zefektivňuje:  

spojuje síly výzkumných organizací a průmyslu 

Evropská energetika prochází od počátku tohoto tisíciletí dramatickými strukturálními i technologickými 
změnami. Rozvoj dotovaných obnovitelných zdrojů a potlačované tržní prostředí tlačí všechny energetické hráče 

k šetření a hledání efektivnějších cest. Jednou z nich je užší součinnost průmyslu s výzkumem i vzájemná 
spolupráce výzkumných center mezi sebou. Roli koordinátora již šest let plní mezinárodní nezisková asociace 

NUGENIA, jejíž výkonný výbor zasedá ve dnech 10. - 12. dubna v Praze. Česká republika se díky svému členství 
v této asociaci podílí na výzkumných projektech za desítky milionů eur. 

Jaderný výzkum není levná záležitost: patřičně 

vzdělaný a zkušený odborný personál, speciální vybavení, 

materiály i ochranné a bezpečnostní vybavení představují 

finančně náročné položky. Mezi výzkumnými institucemi 

existuje snaha o koordinaci a sdílení nákladů již řadu let, 

ale v poslední době nabývá na důležitosti ještě více. 

Výzkumné ústavy, které dříve působily samostatně, se 

dnes sdružují a úzce spolupracují s průmyslem i mezi 

sebou navzájem. Role koordinátora výzkumných aktivit 

se před šesti lety ujala mezinárodní nezisková asociace 

NUGENIA. Jednoduše řečeno, hlídá, aby neběžely 

paralelně stejné výzkumy na několika místech, propojuje 

organizace zkoumající podobnou problematiku, pomáhá 

určovat celoevropské výzkumné priority a hledat 

optimální skladbu zdrojů pro jejich financování.  

Česká republika drží díky svému odbornému renomé 

v NUGENII významnou pozici: má pět řádných členů, 

tedy srovnatelně se Švédskem a Belgií, a navíc hned dva 

zástupce ve 14-ti členném výkonném výboru.  Asociace 

přitom sdružuje přes 110 subjektů: od provozovatelů 

jaderných elektráren, přes dodavatele technologií, 

výzkumné a akademické instituce, až po technické 

podpůrné organizace (TSO) orgánů jaderného dozoru. 

„Nejen ČEZ, ale především jeho dceřiné společnosti ÚJV 

Řež a Centrum výzkumu Řež, se podílejí celkem na devíti 

výzkumných projektech za desítky milionů eur,“ říká 

manažer projektů výzkum a vývoj společnosti ČEZ a 

jeden z členů výkonného výboru NUGENIA Aleš Laciok. 

Většina projektů NUGENIA získala i financování 

Evropské unie v rámci programu Horizon 2020. Podle 

Lacioka je ale největším přínosem členství především 

vzájemná spolupráce. „Hovoříme s ostatními 

provozovateli o tom, která témata nás pálí. Následně 

můžeme navrhnout společné výzkumné projekty šité na 

míru přímo naši potřebám. Dalším nesporným kladem je 

sdílení výzkumné infrastruktury,“ vysvětluje Laciok. 

Momentálně v rámci asociace NUGENIA probíhá 17 

projektů, z nichž 13 získalo dotace z evropského 

programu Horizon 2020. ČEZ aktivně participuje např. v 

projektu McSAFE, zaměřeném na účinnější modelování 

aktivní zóny reaktoru. Během tříletého výzkumu, na nějž 

Evropská unie přispěla částkou 2,9 milionů eur (cca 74 
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milionů korun), budou vyvíjeny a testovány nové 

výpočetní metody pro analýzy a hodnocení bezpečnosti 

projektu aktivní zóny jaderného reaktoru, přesnější než ty, 

které jsou dnes používány v průmyslové praxi. To 

přispěje k dalšímu zvýšení efektivity a bezpečnosti 

provozu reaktorů. 

ÚJV Řež se zase angažuje v několika projektech 

zaměřených na stárnutí materiálů, například reaktorové 

nádoby (projekt SOTERIA) či kabeláže (projekt TeaM 

Cables). Výsledky výzkumu budou důležitým vstupem 

pro bezpečné prodlužování životnosti stávajících 

jaderných bloků. I v dalších projektech se soustředí 

především na bezpečnost provozu a její neustálé 

zvyšování. 

Zdroj: Radek Svoboda 

Česká nukleární společnost 

 

NUGENIA je mezinárodní nezisková asociace založená 
podle belgického práva. Oficiálně vznikla v listopadu 
2011 sdružením sedmi organizací, mezi kterými byl 
rovněž ÚJV Řež, a.s. V současnosti má již 114 členů, 
včetně mimoevropských.  NUGENIA sdružuje hlavní 
evropské jaderné subjekty – provozovatele jaderných 
elektráren, výrobní organizace, výzkumné instituce včetně 
některých vysokých škol a technické podpůrné organizace 
jaderného dozoru. 

 

 

 
Výběr zahraničních zpráv 

 
 

JE Oyster Creek bude odstavena v říjnu 2018 
Společnost Exelon Generation oznámila, že se rozhodla 

uzavřít svoji jadernou elektrárnu Oyster Creek v New 

Jersey v říjnu 2018. Důvodem je nový environmentální 

státní přístup, chránicí životní prostředí v řece Oyster 

Creek, kdy voda jednou použitá pro chlazení již nemůže 

být dále použitá pro jiné průmyslové použití včetně 

uhelných nebo dalších jaderných elektráren. Pro JE 

Oyster Creek by to znamenalo vybudovat chladicí věže 

nákladem 800 M USD. S tímto nákladem se společnost 

Exelon nesmířila a rozhodla se raději elektrárnu uzavřít. 

JE Oyster Creek je monoblok BWR  610 MWe v provozu 

od roku 1969. 

První blok JE Leningrad II dosáhl MKV 
JE Leningrad II – 1. Dosáhlo 6. 2. Poprvé štěpné reakce 

dosažením tzv. minimálního kontrolovatelného výkonu  

(MKV), oznámila státní jaderná korporace Rosatom. 

Stávající Leningradská jaderná elektrárna disponuje 

čtyřmi bloky s reaktory RMBK-1000 v provozu, zatímco 

JE Leningrad II bude obsahovat celkem čtyři bloky s 

reaktory VVER-1200. 

EDF Energy  dosáhla všech postupných cílů roku 

2017 pro  Hinkley Point C 
EDF Energy, která staví v UK dva bloky EPR na lokalitě 

Hinkley Point v Somersetu oznámila, že naplnila všechny 

postupné cíle výstavby pro rok 2017. Včetně zahájení 

betonáže. Ke konci roku 2017 na stavbě pracovalo na 

3000 pracovníků. 

Poslední plánovaná cena projektu dvou EPR 1600 MWe 

je 19.6  mld. liber. 

Kanada nastavila SMR  Roadmap 
Kanada odstartovala proces přípravy Road map 

(Dlouhodobý strategický plán) k prozkoumání potenciálu  

využítí malých modulárních reaktorů (SMR) pro napájení 

lokálních autonomních elektrických sítí. Tento postup by 

měl pomoci Kanadě stát se globálním leaderem v oblasti 

SMR. Spoluúčast na přípravě Roadmap by měla pomoci 

výrobním, výzkumným a inženýrským kanadským 

firmám včetně dozorů, se více do projektů SMR zapojit. 

IAEA provedlo svou 200 misi OSART na JE 

Almaraz ve Španělsku 
MAAE zahájila svoji 200 prověrku OSART ( Operational 

Safety Review Team) na JE Almaraz ve Španělsku (dva 

bloky  PWR 950 MWe v provozu od roku 1981 

respektive 1983). Tým OSART si pozvala Španělská 

vládá k prověření a porovnání způsobu provozování JE 

Almaraz v centrálním Španělsku ve srovnání s nejlepší 

světovou praxi. 

Program prověrek OSART byl zahájen na MAAE v roce 

1982. Má nalézt slabé i silné stránky ve způsobu 

provozování JE. Tým se skládá zpravidla z 10 expertů z 

celého světa, kteří představují cca 300 člověkoroků 

zkušeností a představují tzv. nejlepší světovou praxi v 

provozování JE. Na EDU byla první prověrka OSAR v 

roce 1989. Obyčejně se prověrky OSAR střídají s 

prověrkami WANO Peer review, které jsou metodicky 

podobné jako OSART jen s tím rozdílem, že WANO jde 

více do hloubky a výsledky prověrky jsou předávány jen 

vedení elektrárenské společnosti, která si prověrku u 

WANO objednala. Většinou po WANO Peer review 

následuje za 2 roky tzv.  Folow up prověrka, která 

posuzuje, jak elektrárna naložila s doporučeními základní 

prověrky. Prověrky výrazně přispívají k zvyšování 

bezpečnosti a spolehlivosti provozu zejména v odstranění 

sebeuspokojení a provozní slepoty provozovatele 

Některé svary na JE Flamanville 3 nedosahují 

předepsaných standardů EDF 
Francouzská státní společnost EDF oznámila, že některé 

svary na budovaném bloku JE Flamanville 3 nedosahuji 

předepsané kvality. Nicméně nemají dopad do 

bezpečnosti budoucího provozu. Jedná se o 38 svarů ze 66 

na sekundárním chladicím okruhu, které mohou být 

náchylné k prasknutí. Problém byl poprvé indikován u 

subdodavatelů v letech 2015 až 2017. Tato sekundární 

potrubí měla být odolná proti netěsnostem, což je 
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kvalitativní požadavek EDF, který je vyšší než 

předepisuje státní dozor. 

Čína začne stavět v roce 2018 dalších osm 

reaktorů 
Čína bude "vytrvale prosazovat" rozvoj jaderné 

energetiky. Letos má být podle plánů Národní energetické 

agentury zahájena výstavba dalších osmi reaktorů. Pět 

reaktorů má být v roce 2018 dokončeno a spuštěno. Jsou 

to JE  Sanmen 1, Haiyanga 1 s reaktory  AP1000s, 

Taishan 1 s reaktorem EPR, Tianwan 3 s reaktorem 

VVER-1000 a Yangjiang 5 s reaktorem AVCPR1000. 

Švýcarský dozor schválil bezpečnostní studii pro 

restart JE Beznau 1 
Švýcarský federální inspektorát jaderné bezpečnosti 

(ENSI) dal souhlas s restartem JE Beznau 1.  Tento blok 

byl odstaven od roku 2015, kdy se našly materiálové 

indikace na tlakové nádobě reaktoru.  JE Beznau je PWR 

s výkonem 380 MWe v provozu od roku 1969, 

provozovaný společností NOK. 

Holtec a Energoatom uzavřely dohodu o nasazení 

SMR na Ukrajině 
US Společnost Holtec a Ukrajinský NAEK Energoatom 

uzavřeli dohodu o spolupráci a možném nasazení SMR – 

160 (Malý modulární reaktor o výkonu 160 MWe), který 

od roku 2009 vyvíjí Holtec.  Technologie by mohla být k 

dispozici v druhé polovině příští dekády. 

Rosenergoatom  oznámil velký nárust zisku z 

jaderných elektráren 
Hrubý zisk ruské státní společnost  Rosenergoatom , která 

provozuje všechny jaderné elektrárny v  Rusku vykázal 

čtyřnásobný nárůst zisku proti roku 2016 (10.6 mld. rublů 

v roce 2016,  proti 45 mld. rublů  za rok 2017). 

Rosenergoatom toto uvádí ve své výroční zprávě. 

Rosenergoatom provozuje 36 jaderných bloků na 10 

lokalitách. Celková výroba v jádru v roce 2017 byla  

187499.21 GWh 

Francouzský dozor oznámil, že parogenerátory 

JE Fessenheim 2 jsou schopny provozu 
Francouzská jaderný dozor ASN oznámil své rozhodnutí, 

že parogenerátory bloku 2 JE Fessenheim vyhovují 

technickým podmínkám a jsou schopny provozu.  JE 

Fessenheim 2 byl odstaven 12.6.2016, kdy byly objeveny 

drobné odchylky při jejich defektoskopické  kontrole.  

Dozor konstatoval, že odchylky byly již ve výkovcích 

částí parogenerátorů a nemají dopad do provozu 

parogenerátorů. 

Fessenheim-2 je PWR reaktor 880 MWe spouštěný v 

dubnu 1978. První blok JE Fessenheim je nejstarším 

provozovaným francouzským reaktorem, provozovaný od 

dubna 1977. 

Kontejnment na čínské Fuquing 6 je kompletní 
Kupole kontejnmentu stavěné čínské JE Fuqing 6 v 

provincii Fujian byla usazena 21. 3. na místo. Blok 

Fuquing 6 je druhý ze dvou demonstračních jednotek 

čínského reaktoru Hualong One (Jasný drak). 

Kontejnment na bloku 5 byl uzavřen v květnu 2017. 

Spouštění bloku 5 se očekává v roce 2019 nebo 2020 a 

bloku 6 v roce 2020 nebo 2021. Výstavba byla zahájena v 

květnu 2015, respektive v prosinci 2015. 

Projekt Hualong One je PWR reaktor se třemi smyčkami 

a výkonu 1100 MWe, vznikl využitím předchozích 

projektů  CNNC a China General Nuclears ACP 1000 a 

ACPR 1000. 

Začala instalace nádoby reaktoru na  

Hongyanhe 5 
Tlaková nádoba reaktoru (TNR) je 13 m dlouhá a 4 m v 

průměru a váží 300 t. TNR byla vyrobena v Shanghai 

Electric Nuclear Power Equipment Co Ltd a byla na 

lokalitu dopravena přímo z výroby. Osazením TNR bude 

ukončena instalace všech hlavních částí technologie. 5. 

Blok JE Hongyanhe je první ze dvou PWR 1080 MWe 

reaktorů projektu ACPR 1000. První etapa JE Hongyanhe 

byla zahájena v roce 2009 a bloky 1 a 2 jsou v komerčním 

provozu od srpna 2015 respektive září 2016. 

Čína projevila zájem o výstavbu JE Belene 
Státní společnost China National Nuclear Corp (CNNC) 

podle ministryně energetiky Bulharska Temenuzhka 

Petkova projevili zájem o výstavbu jaderných bloků na 

lokalitě Belene, (lokalita Belene je cca 100 km po proudu 

Dunaje od JE Kozloduj).  Čínský zájem byl vyjeven v 

dopise na elektrárenskou společnost NEK. 

Bulharsko si objednalo v roce 2008 pro výstavbu na 

lokalitě Belene projekt dvou bloků VVER 1000. Výstavba 

byla v roce 2012 z finančních důvodů zastavena. Později 

evropský arbitrážní soud uložil Bulharsku zaplatit 

dodavatelům kompenzace ve výši 620 M €. 

Minulý měsíc vyzval Bulharský premiér Boyko Borissov 

k účasti na výstavbě JE Belene jako výstavbě pan 

balkánského projektu zajištujícím energetickou 

soběstačnost balkánského regionu. 

EdF predikuje výrazně nižší cenu pro JE 

Sizewell C  
Společnost EdF Energy, která staví v Anglii JE Hinkley 

Point C a připravuje výstavbu dalších bloků na lokalitě 

Sizewell v Suffolku – tzv. Sizewell C, prohlašuje, že nové 

bloky by měly být výrazně levnější. Očekávají úsporu až 

5 mld. liber proti předpokládaným 19 mld. liber v Hinkley 

Point C. Úspora půjde na vrub opakovaného projektu a 

znovupoužití zařízení staveniště a zkušeného personálu. 

Sizewell C by měl být v provozu do roku 2031.  Na 

lokalitě Sizewell je v provozu PWR reaktor fy 

Westinghouse 1200 MWe od roku 1995. 

Finská Loviisa měla rekordní výrobu v roce 2017  
Dva bloky JE Loviisa finské společnosti Fortum dosáhly 

v roce 2017 rekordní výroby 8,16 TWh. Je to více než 10 

% Finské produkce elektrické energie. Fortum oznamuje, 

že s touto výrobou a load faktorem (koeficient ročního 

využití instalovaného výkonu) 92,7 % patří JE Loviisa 

mezi nejlepší PWR 

Rekordu bylo dosaženo díky extrémně krátkým 

odstávkám (21 dní pro blok 1 a 17 dní pro blok 2. JE 

Loviisa má dva reaktory VVER 500 MW umístěné v 

kontejnmentu s ledovým kondenzátorem. Jsou v provozu 

od roku 1977, respektive 1980. 

Zdroj: Výběr zahraničních zpráv,  http://www.obkjedu.cz 
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Prezentace z konference NUSIM 2017 
 

konané 23.-24.11.2017 v Brně jsou ke stažení zde: http://nusim.cz/sbornik 
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